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S E T M A N A R I D ' I N T E R E S S O S L O C A L S 

P R E U S 
Un mes 75 cènlims. 
Número soll. . . . 25 » 

R E D A C C I Ó I ADMINISTRACIÓ 

Carrer de Santa Madrona, 21 

Dels treballs publicats en son respon
sables els seus autors. 

No es retornen els originals. 

I i! [n Dl 
El poble que honora als seus fills 

il·lustres, s'honora a ell mateix. 
Tal fou el pensament que guià a 

les actives pomellistes del Pomell 
de Joventut, qui s'honora, portant 
el nom d'una de les més pures glò
ries de Vilanova, en organitzar una 
senzilla festa íntima i religiosa en 
honor d'En Manuel 
de Cabanyes, a qui, 
si en principi no li 
fou perdonat per 
l'escola lírica caste
llana el seu atrevi
ment i esperit lliure, 
clàssicamentcataRi, 
al rompre amb totes 
les normes, fins ales
hores imposades, 
pels qui atenien més 
a la dolçura que a 
les oïdes produeix 
la cadència i la so
noritat de la conso
nància castel lana, 
que al vigor de les 
idees i la delicadesa 
de conceptes, no 
obstant; la crítica se
vera, però justiciera 
dels Milà i Fontanals 
i Menéndez Pelayo, per no citar-ne 
d'altres, han fet la justícia de re
tornar-lo a son degut lloc, un dels 
primers entre els lírics moderns, 
fins al punt, de dir el segon dels 
esmentats crítics queixant-se de lo 
poc conegut que és aquest poeta. 
«La seva pàtr ia no's recorda d'a
quest puríssim ingeni, que Roma i 
Atenes hagueren adoptat per fili 
seu. Alguns, pocs, admiradors i 
compatricis del poeta, s'han delec
tat amb sos delicadíssims versos». 

Cert és, que el poeta, seguint les 
costums del temps i embolcallat en 
l'ambient de la època, escriví les 
seves composicions en llengua cas
tellana, cosa que no disminueix el 
seu mèrit, ans bé l'augmenta, ja 
que tingué de fer un esforç enorme 
per t radidre l seu pensament català 
a una llengua que no era aquella en 
que concebia les imatges i pensa
ments poètics; cosa que ell mateix 

• 

Algunes senyoretes pomellistes dels Pomells de loveriínl .Poeta C a b a n y e s » . -Dos A m o r s » I « F l o r s 
v i lanovines» que assistiren a la missa de C o m u n i ó en sufragi d ' E n Manuel de Cabanyes , 1111 
d'aqiMMa vila 1 mori crisliiinamenl a la seva lluca de L a Oranada ei dia t6 d'Agost de l'any 1833. 

confesa, en dir, que va costar-li el 
dominar el castellà, tant com li hau
ria costat el dominar qualsevol altra 
llengua estrangera. 

A En Cabanyes, l i deu Cata
lunya un dels primers llocs en el 
renaixement literari català, si bé 
efecte com hem dit, del mitjà que 
arreu es respirava (de lo que tam
poc s'en lliuraren en Milà i Fonta
nals, Piferrer, Quadrado, etc ), es
crit en llengua castellana; lo que 
fou, sens dupte, causa de la mort 

de la escola de poesia que inaugura
va, com diu un eminent crític català, 
per ésser massa escola i massa 
poc castellana. 

A n'aquesta glòria tan llegítima 
de Vilanova, va volguer retre ho
menatge el Pomell de Joventut 
«Poeta Cabanyes», eficaçment a ju
dat per nombrosos elements dels 
pomells «Dos Amors» i «Flors V i -
lanovines», oferint al matí del dia 16 

del present Agost, 
les seves oracions i 
comunions pel etern 
descans de la seva 
ànima, al peu de l'al
tar de la Morencta, 
Patrona i Conselle
ra dels Pomells, a 
l ' e s g l é s i a dels Jo-
sepets, acostant-se 
totes a la Sagrada 
Taula cofades amb 
la modesta i tradi
cional caputxeta ca
talana iinterpretant, 
durant la missa, her-
moses composicions 
musicals que ajuda
ven a l f e r v o r de 
tots els assistents. 

Tot siga a major 
glòria de Déu i de la 
nostra pàtria, mare 
que diu en Costa i del poeta de 

Llobera : 
«Tu, desdenyant banalitats sonores 
i fíicil pompa buida, sols cercaves 
intensitat, elevació, noblesa, 
que escolta qui n'és digne.» 

UNA POMF.I.LISTA. 
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F U L L E S D E L V E N T O 

LLETRES A JORDI CADASCÚ 
V I I 

Els cercles en l 'aigua 
Amic volgut : Ja ho crec que em 

plau la nova que m'has portat : 
«Ja som setanta en el nostre Po-
mell!»—m'has dit. 

I els ulls et guspirejaven, tots 
animats d'aquella llum d'entusias
me i d'alegria que jo sols he vist 
lluïr en l'esguard dels amics que 
formen en la nostra institució. 

Es clar que deu haver de plaurem 
que sigueu molts, però no havem 
d'oblidar que val més ésser pocs i 
ben avinguts, que es coneguin bé i 
que s'estimin bé, que no pas molts 
i no coneixe's gaire o gens, i tenir 
de menester de reglaments i debats 
per a actuar. 

No hi ha millor reglament que la 
cordialitat, l'afecte, la bona amis
tat, l'afinitat de sentiments, de gus
tos i aficions. No hi ha millor debat 
que la conversa amical i afectuosa 
per la que s'arriba als acords pel 
camí agradós de la mútua transi
gència. 

Entre deu o dotze amics o ami
gues és fàcil convenir amb unani
mitat i entusiasme les empreses 
més diverses. En canvi, si són molts 
en donar opinió, sempre surt el que 
no ho veu clar, o el que, carregat 
i tot de bones intencions, ho esbulla 
tot. 

Ademés, l 'actuació interna del 
Pomell pot realitzar-se molt més 
fàcilment i eficaç, essent pocs que 
molts. E l recull i la còpia dels ac
tes realitzats setmanalment, quan 
són massa nombrosos els pomellis-
tes, esdevé tasca difícil i pesada • 
que entrena l'incompliment. I és 
bó de recordar que la observància 
d'aquest deure és essencial en la 
vida dels Fornells de Joventut, i 
que viuran més i més plenament 
els Fornells que acompleixen rigu-
rosament llurs deures que no pas 
els que els obliden. 

No sigueu molts companj's. Amb 
(*) N. DE LA R.—Justament ara que s'apropa 

una de les festes més patriòtiques i cristianes 
amb que els Pomeils de Joventut commemoren 
la data històrica dels martres de la llibertat, i a 
l'objecte de desvanèixer dubtes que sovint sur-
neixen entre els mateixos de si és convenient 
que existeixi a cada població un sol agrupament 
pomellista o que siguin molts els Pomeils que 
es constitueixin, ens ha semblat oportú i inte
ressant publicar lo que el fundador dels Pomeils 
diu sobre aquest particular, en la convicció de 
que als nostres pomellistes vilanovins els serà 
grat. 

pocs n'hi ha prou per tal que po-
gueu ésser ben amics. 

Feu brotar a Catalunya la bella 
flor de l'amistat veritable. Mostreu-
vos l'ànima fins el recó més ocult. 
Conteu-vos les alegries i les penes, 
les aspiracions i les esperances i 
els propòsits. Mostreu-vos sempre 
tal com sou; parleu-vos sempre en 
veritat, que és aquesta la base més 
sòlida de l'amistat. 

Aneu junts a lot arreu; a veure 
museus i exposicions, a visitar les 
nostres institucions de cultura i de 
beneficència, a oïr concerts, a de-
lectar-vos en les festes populars, a 
llegir els nostres poetes en el bosc, 
en plena naturalesa, que és tan 
pròdiga en sorpreses, tan generosa 
en emocions, bona pel cos i per 
l'esperit. 

Si sou cinquanta o setanta o cent, 
còm es podria fer amb profit tot 
això? Em diràs que entre els molts 
prou que us trobareu els cinc o els 
deu amics. Segurament; però en 
aquell mateix moment que us hau
reu trobat, i no abans, haureu for
mat el veritable Fomell. 

Fenseu sempre que els Fornells 
de Joventut no han d'ésser mai una 
ficció, i l 'aglomeració d'adherits en 
un mateix Fomell fa més fàcil l'in
grés dels que sols hi entren «per
què tothom n'és». 

No rebutgem als que demanen 
per entrar, però no demaneu a nin
gú que ens faci la mercè d'entrar-
hi pel sol afany d'augmentar el 
nombre d'adherits. 

Hi ha un altre interès que ens 
convida a la creació de molts Fo
rnells amb reduït nombre d'adherits 
preferentment a la de menys Fo
rnells amb molt gran nombre d'ad
herits en cada un d'ells, i és que 
així com la perfecció que cada po

mellista persegueix per a fer-se 
cada dia més digne filí de Déu i 
més bon ciutadà de Catalunya, 
irradia damunt de l'esperit dels 
seus companys més pròxims, així 
també la més perfecta actuació de 
cada Fomell i rradiarà dins el cer
cle del seu abast. Com més petits 
nuclis actuin m é s intensa serà 
aqueixa influència. Serà com els 
rotllos que la pedra dibuixa damunt 
del llac. Si el lloc és gran, per gros
sa que sigui la pedra que s'hi llenci, 
no ar r ibarà a encloure dins d'un 
sol cercle tota la superfície del 
llac. Mes si són moltes les pedretes, 
i són llençades en diversos indrets 
del llac, es produiran tants de cer
cles que no quedarà ni un pam dc 
superfície que no en sofreixi l'in
fluència. 

Reduïts i actius foren concebuts 
els Fornells, més que no pas grans 
i amb molts socis, actuant com les 
a l t res associacions, malgastant 
energies en Juntes generals i de
bats i acords. 

Gira sovint els ulls, amic Cadas
cú, devés el punt de depart. Aque
lles set bases tan senzilles no han 
pas perdut actualitat ni han sigut 
rectificades per l'experiència d'a
quest dos primers anys que s'acom
pliran aviat de la nostra fundació. 

Rapassa-les, amic; acompleix-les 
en lletra i en esperit, i sies senzill 
com elles. Que la gran victòria 
d'haver arribat a setanta o a cent 
no t'enlluerni i et privi de veure 
que la nostra feina és aquella, i 
que si volem que tingui eficàcia 
per a la salvació dels catalans i de 
Catalunya cal que no sien lletra 
morta. 

Afectuosament, 
JOSEP M." FOLCH I TORRES. 

(De À m f o r a . ) 

Cap d'any de la mort del 

Excm. Sr. D. Teodor Creus i Corominas 
ocorreguda en aquesta vila el dia 28 d'Agost de 1921 

( A . C . S . ) 
Les misses que'l proper dilluns, dia 28 del corrent, se celebraran cada mitja 
hora. des de les vuit a les deu del malí. en la capella del Santíssim Sagrament 
de la parroquial de Sant Anton d'aquesta vila, seran en sufragi de l'anima de 
dil difunt, quina família prega a sos amics i coneguts se serveixin assistir a 
alguna de dites misses, dedicanl-li pietoses oracions. 

Vilanova i Geltrú. 26 d'Agost de 1922. 
Sense ofertori. 
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íls Pomells de lovenlul 
i l'onze de Setembre d ' e i p n y 

El Directori dels Fornells de Jo
ventut de Catalur^a ha dirigit a 
tots els Pomells la següent circular: 

«Benvolgut senyor president: 
Propera la data de l'onze de Se

tembre, evocadora d'aquell on?.c 
de Setembre de 1714 de tan trist 
record per a la nostra Pàtr ia , cl 
Directori dels Pomells de Joventut 
de Catalunya ha pres l'acord de 
commemoraria amb els actes que 
s'expressen a continuació: 

Actes previs: Primerament i en 
el bon desig de què cap pomellista 
pugui ignorar el fet històric que 
es commemora, ni el seu significat, 
serà bo que, a base de la Història 
de Catalunya, es doni una lectura 
o conferència tractant de l'onze de 
Setembre de 1714, a la qual seran 
invitats tots els pomellistes del Po-
mell que vostè presideix, ultra els 
auditors que cregui convenient. 

Aquesta lectura o conferència 
serà oportú donar-la dintre la set
mana anterior a la repetida data. 

Actes del dia onze : A l matí, a 
dos quarts de vuit, i a l'església de 
Sant Pere de les Pucl-les, el Direc
tori, junt amb tots els pomellistes 
que vulguin honorar-lo amb la seva 
companyia, oiran una missa resada 
a là intenció dels combatents cata
lans morts defensant les llibertats 
de la nostra Pàtr ia . 

Després de celebrada la missa el 
Directori i les representacions de 
tots els Pomells de Catalunya ani
ran a fer ofrena de llurs pomells 
de flors i branques de roure i llorer 
al peu de l 'estàtua del màrtir de 
nostres llibertats, En Rafel Casa
nova. 

Seguidament, tots els pomellistes 
reunits entonaran l'Himne dels Po
mells de Joventut al peu de l'es
tàtua. 

El Directori agra i rà pregona
ment a tots els pomellistes de la 
nostra terra la seva presència als 
esmentats piadosos i p a t r i ò t i c s 
actes. 

Observacions : Es prega a tots 
els Pomells que nomenin una dele
gació per a portar personalment 
la seva ofrena al peu de l 'estàtua. 

Més que no pas corones, seran 
preferibles poms de ílors o branques 
de roure i llorer amb llaçades si 

pot ésser amb inscripció. Les cintes 
seran retornades. 

Als Pomells que els sia impos
sible d'enviar delegació podran no
menar alguna persona resident a 
Barcelona perquè els representi, 
proveïnt-la a tal fi d'un ofici o lletra 
que l'acrediti com a delegat. 

Que Déu l i doni molts anys de 
vida per a son servei i el de Cata
lunya. 

Per A. del D. dels P. de J. de C. : 
El president, Josep M.a Folch i 

Torres.—El secretari, Josep Se
r r a i Ustrell. 

L'AUTODROM MCIONÀL 
No podem ajornar per més temps 

el parlar d'aquesta important obra 
que es projecta construir aprop de 
les veïnes viles de Sitges i Ribas i 
la qual ha de repercutir en bé de 
nostra vila, ja que els nombrables 
forasters que acudiran a les carre
res internacionals i demés especta
cles per l'istil no podran menys que 
visitar nostra xamosa vila que tants 
atractius ofereix als de fora casa. 

I per a major coneixement de 
l'obra parlarà per nosaltres l'il·lus
trat conferenciant que no fa gaire 
ens instruí sobre tan important 
obra, en l'Ateneu d'aquesta vila, i 
succesivament a cada edició en pu
blicarem un troç en l'impossibilitat 
de fer-ho en una sola edició. 

Conferència del Sr. En Frederic Armangué 
Definició i utilítatats deis Auto-

droms.—Un autodrom és una pista 
on poden córrer automòbils i motos 
a grans velocitats, i ve a ésser un 
camp d'experiments de les fàbri
ques d'automòbils. Es una mena de 
banc de proves i laboratori, on els 
constructors controlen llurs cotxes 
de sèrie; fan proves de rendiment, 
de consum, de durada; etc. Serveix, 
ademés, per a la preparació i pro
ves de llurs cotxes de cursa i dels 
nous tipus, fins a tenir-les comple
tament a punt per una cursa o per a 
la fabricació en sèrie. 

He-us ací l'autodrom industrial
ment. Però té, ademés, una finali
tat esportiva, puix ofereix un lloc 
permanent disponible on organit
zar tota mena de curses, que tant 
d'entusiasme han desvetllat sempre 
entre nosaltres. 

Necessitat d'un Autodrom en 
relació amb les nostres carrete
res. — Si païssos de carreteres im
millorables han sentit la necessitat 
d'autodroms (Anglaterra i Alema
nya ja'n tenen, i totes les grans na
cions se'n preocupen) còm no la 
sentirem en el nostre, i principal
ment a Catalunya, on no hi ha una 
carretera que permeti, pel seu es
tat, desenrotllar les velocitats que 
avui es poden atènyer i , si un troç 
bo hi ha, zigzagueja tant o és tan 
curt, que no dóna temps a adquirir 
la màxima velocitat? 

Cada any, per exemple, el «Reial 
Moto-Club» es proposa organitzar 
una cursa de quilòmetre llençat, ne
cessitant 2 qm. en bon estat, però 
molts anys no pot efectuar-se la 
prova per manca de carretera i 
quan es pot, és a còpia de treballs 
i influències, anant sovint a cercar 
el troç de ruta que permeti la pro
va, molt lluny. Aquest any no s'en 
troba ni un com cal, en un radi de 
100 quilòmetres a l'entorn de Bar
celona. 

A F rança he vist carreteres de 
50 qm. en línia recta, després de la 
qual venen encara altres rectes de 
més de 20 qm. de 14 a 16 m. d'am
ple, amb viratges de radi tant vast 
que es poden pendre a gran velo
citat; així es comprèn que els cot
xes de turisme vagin allí a tota 
marxa, mentre ací sols ens és donat 
somniar-ho. Ultra ésser llargues, 
amb rectes amples i de viratges 
ben construïts, les carreteres, allí, 
no són mai encombrades de carros, 
camions i altres obstacles, com suc
ceeix aquí. Però molta gent es creu 
el contrari i fins els sembla un poc 
estrany aquesta afirmació meva, 
perquè no recorden que França té 
una xarxa de ferrocarrils molt ex
tensa, que anul·la el transport per 
carreteres i demés, que el nombre 
d'aquestes hi és d'aital importància 
que el trànsit resta repartit entre 
totes de guisa que cada una d'elles 
es veu poc menys que deserta. 

A Catalunya, per dissort, no hi 
ha una xarxa de ferrocarrils im
portant, ni. casi carreteres, i les 
poques són dolentes, tant, aue a 
casa nostra no tenim, per anar d'un 
indret a l'altre, més d'una carrete
ra. Es impossible moure-se'n, a 
menys que hom es resigni a una 
volta de molts quilòmetres. 

A F rança , i casi arreu, gairebé 
cada poble té la seva o les seves 
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carreteres particulars. Jo d i r i a que 
en tenen una per cada carro. 

Aci és al revés; pot dir-se que 
100 pobles tenen una sola carrete
ra, i en totes és tant intens el tràn
sit que no serien possibles les grans 
velocitats dels carruatges que po
den assoür-les, per bo que sigués 
el seu estat. 

De tot això, s'en dedueix la ne
cessitat d'un autodromon s'hi pugui 
córrer, hores i hores, a velocitats 
que ni per moments poden atènye's 
en les nostres carreteres. 

(Coii l iuiKirü). 

M U N I C I P A L S 
Sessió del dia 24 del corrent. 

Va presidir l'Alcalde accidental 
senyor Alba, assistint-hi els regi
dors senyors Nolla, Giralt, Soler 
Figuerola, Soler Inglés, Martorell, 
Soler Bertot i Grau. 

Es llegeix l'acta de la sessió an
terior i es dóna compte d'instàncies 
d'industrials per a obres que venen 
informades per la comissió respec
tiva. 

* 
* * Es llegeix un dictamen de la Co

missió de Governació sobre l'estat 
de comptes de la passada Festa 
Major, havent-hi un dèficit d'unes 
1.400 pessetes que poden pagar-se 
del capítol d'imprevistos. 

El senyor Martorell demana que 
aquest dictamen quedi vuit dies 
sobre la taula a fi de poguer estu
diar-lo detingudament. 

El senyor Soler Bertot diu que 
està d'acord amb lo que demana el 
senyor Martorell, tota vegada que 
en la relació de comptes hi ha unes 
partides de les que no hi ha els seus 
comprovants, i és menester justifi
car degudament totes les entrades 
i sortides. 

E l senyor Nolla diu que ja es do
narà ordre a l'administrador de 
consums per a que inclogui en la 
relació tots els comptes o compro
vants. 

* 
* * El senyor Alcalde accidental ma

nifesta que l'oficial de l'Ajuntament 
senyor Montaner, havent-li sortit 
una col·locació en els tallers del 
ferrocarril, ha presentat la dimissió 
del càrrec que venia desempenyant. 

El senyor Soler Bertot manifesta 
que el jove senyor Montaner havia 

desempenyat el càr rec a satisfac
ció de tots, demanant que consti 
en acta l'agraiment del Consistori 
pels seus serveis i que dit acord es 
comuniqui a l'interessat. 

Mes, he de fer un punt i apart, 
diu el senyor Soler, i és que és molt 
lamentable que aquests empleats 
joves, que tenen aptituds sobrades 
per a desempenyar càrrecs dins el 
Municipi, tot just comencen la seva 
tasca es vegin obligats a presentar 
la dimissió. Desconec les causes 
que han motivat aquesta determi
nació del jove senyor Montaner, 
però quasi endavino alguns motius, 
per quan un senyor regidor del 
passat Ajuntament es va permetre 
fer una amenaça que tal vegada 
aquest jove la té en compte i això 
serà segurament una de les causes 
de la seva determinació; per altra 
banda, al fer-se el nou pressupost 
extraordinari, se'l va postergar no 
augmentant-li el sou com els de
més, com si els empleats d'aquesta 
casa tinguin d'ésser empleats de 
camarilla i tinguin de subjectar-se 
a les ordres dels que governen, 
cosa que no és gaire justa i no afa
voreix als regidors que de tal ma
nera obren. 

No obstant, s'ha de reconèixer 
que En Montaner ha demostrat 
unes aptituds envejables pel càrrec 
que se l i va confiar i un verdader 
zel per la tasca del Municipi. 

L'Alcalde accidental diu que al 
senyor Montaner sempre se l i han 
tingut totes les atencions de que 
se'n feu mereixedor i que ha sigut 
un empleat fidel cumplidor del seu 
deure, de tal manera que, si bé és 
veritat que un regidor va fer una 
mena de amenaça, que no és mo
ment per esbrinar els motius que 
llavors es tenien, no obstant s'ha 
pogut comprovar que En Montaner 
havia demostrat estar ben assaben
tat de tot quan se l i con6ava, i si 
de moment no se l i augmentà el 
sou, ja tenia en compte la Comissió 
respectiva en augmentar-li més en
davant perquè be s'ho mereixia. 

El senyor Nolla diu que no resa 
per la minoria republicana lo que 
ha manifestat el senyor Soler Ber
tot de que els empleats tingueu 
d'ésser de camarilla] ni tampoc hi 
va haver cap postergació en l'aug
ment de sou de dit empleat. Sent 
molt que se'n vagi, però s'alegra de 
que l i hagi sortit una plaça de dis
tinció en els tallers del ferrocarril. 

El senyor Martorell s'adhereix a 
les manifestacions que acaba de fer 
el senyor Soler Bertot, i fa remar
car que el jove aludit es va veure 
obligat a buscar altre col·locació 
degut a les amenaces que se l i va
ren fer, i cosa ben natural, perquè 
per aquesta raó no podia tenir se
guretat en l'empleu. 

L'Ajuntament ha d'estar satisfet 
de la tasca que ha vingut fent 
aquest jove dintre el Municipi. 

* 
* * El senyor Soler Bertot crida l'a

tenció de l'Alcaldia per a que els 
propietaris del t roç del carrer de 
Sant Gervasi en que hi ha cons
truïda cloaca moderna, facin des
embocar a n'aquesta les aigües de 
les seves respectives cloaques a fi 
de no trobar-se en desperfectes a 
les cases produïts per les mateixes 
aigües que avui desemboquen a la 
cloaca vella. 

El senyor Grau diu que si el se
nyor Soler s'hagués enterat de lo 
que en aquest sentit ha fet la res
pectiva Comissió s'hauria estalviat 
el parlament. 

El senyor Soler li contesta dient 
que no és estrany que passin algu
nes coses desapercebudes ja que 
hi ha dictàmens que passen per alt 
per excessiva confiança en les co
missions, però que ja es tindran en 
compte aquestes observacions per 
lo que puga més endavant succeir. 

* * * 
El senyor Martorell recorda que 

en la passada sessió va demanar 
unes dades d'anàlisis fets en el La
boratori des del mes de Maig últim; 
insisteix en lo mateix a fi de que el 
senyor Alcalde l i faciliti aquestes 
dades si li és possible. 

La Presidència diu que aquesta 
ültima setmana ha estat absent el 
Director del Laboratori i que per 
lo tant no ha sigut possible recullir 
lo que demana el senyor Martorell, 
i que per altra part s'ha tingut d'in
vertir el temps en l'anàlisi de les 
aigües — que estan en bon estat — 
a fi de desvanèixer les preocupa
cions del públic. 

* 
• * 

EI senyor Martorell diu que fa 
almenys un any i mig que un se
nyor regidor va fer observar que 
el Torrent de la Pastera estava 
en molt males condicions i que 
convenia fer-hi una inspecció; no 
s'ha fet encara res respecte al par
ticular i demana que es faci una 
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inspecció ben acurada ja que els 
•veïns se'n queixen i amb sobrada 
r a ó . 

La Presidència diu que aquest 
assumpte pot passar a la Comissió 
de Foment per a que ho estudií i 
porti a terme lo convenient. 

* » 
' El senyor Martorell pregunta si 

s'ha fet res respecte a lo de la plaça 
de Secretari de que va parlar en 
altra sessió, contestant-li la Presi
dència que per no haver-hi suficient 
nombre de regidors no es va po-
guer reunir la Comissió, però que 
es tindrà en compte lo manifestat 
pel senyor Martorell. 

El senyor Nolla diu que la Co
missió de Governació té en estudi 
varis assumptes i es reunirà el di
lluns o el dimarts vinent a lo més 
tard. 

* 
* * El senyor Martorell prega que en 

la sessió vinenta el senyor Alcalde 
l'assabenti dels motius pels quals 
l'inspector de consums tots els ma
tins deixa el seu lloc i ocupa el d'un 
guarda municipal a la Plaça de la 
Verdura. 

I no havent-hi més assumptes 
s 'aixecà la sessió. 

* * * 

Junta de vocals associats 

A l cap de pocs moments es co
mença la sessió amb assistència 
dels regidors ja esmentats i la d'al
guns vocals associats per a llegir 
l'acta de la sessió anterior i assa
bentar-los de l 'adaptació del pres
supost extraordinari i l 'aprovació 
dels comptes municipals del passat 
•exercici. 

Mes, sugereix un petit debat so
bre la paraula dehidamenie que el 
secretari posà en l'acta sobre una 
contesta de l'Alcalde al senyor So
ler Bertot, qui demana es suprime-
xi per considerar que no és qui el 
secretari per interpretar si l'Alcal
de contesta dehidamente o indehi-
damente. 

El senyor Grau diu que dehida
mente no significa altra cosa que 
el senyor Alcalde contestà amb la 
forma deguda però que no té l'im
portància que l i dóna el senyor 
Soler, i per altra part no té incon
venient en que es suprimexi. 

El senyor Soler diu que es va a 
un joc gramatical. Concretament 
—diu—el secretari no pot dir si són 

degudes o són indegudes les con
testacions de l'Alcalde. 

El senyor Grau manifesta que ha 
parlat sols en defensa d'un funcio
nari que per sí sol no es pot de
fensar. 

El senyor Soler Bertot diu que 
no defensa ni ataca al secretari, 
senzillament demana que es supri
meixi aquesta paraula. I aixís se 
aprova la petita esmena. 

Llista de subscripció pel 
Monument a En Josep 
Font i Gumà. 

Pessetes 

Suma anterior. 425 
Ramon Tomàs Cruells . . . . 25 
Manuel Marqués Puig . . . . 100 
Francesc Bultó Sert. . . . . 100 

Suma i segueix. 650 

NOVES I COMENTARIS 

Tenim notícies que s'està estu
diant amb activitat assombrosa la 
manera de poguer canalitzar l'ai
gua en la Rambla Samà, Passeig 
del Carme i Passeig de Ribes Ro
ges, aprofitant l'aigua del pou del 
Parc. 

Molt bé que es pensi en regar 
aquests passeigs en que la pols hi 
és a carretades, sobretot en els 
passeigs marítims, però que no 
oblidi l'Ajuntament el mal estat en 
que es troba nostra Rambla Prin
cipal, que arriba ja a un abandó. 

A l menys que es regui els diu
menges i dies de festa, en que es 
veu més concorreguda. 

* * • 
Per si un mal entès hi pot haver 

hagut en les noves que sobre sani
tat vàrem publicar en el nombre 
passat, hem de remarcar la nostra 
bona intenció, no censura, en fer 
observar casos que tal volta passen 
desapercebuts, no per deixadesa 
ni per oblid dels encarregats en 
vetllar per l'higiene pública sinó 
més bé per no donar l'abast a totes 
les denúncies que es fan sobre el 
particular. 

Sobradament sabem el bon zel 
de la Junta de Sanitat i de tots els 
encarregats de vetllar per la salut 
pública; de sobres també ens cons
ta els treballs que porten a terme 
sobre aquest afer, però al fer la 

premsa una denúncia, no critica ni 
l'acció dels uns ni la dels altres; 
no diem si treballen ni si no treba
llen, no censurem sinó que exposem 
fets que si els interessats no n'estan 
assabentats procuraran e sb r ina r 
les causes, posaran un remei i el 
veinat agra i rà la tasca que facin 
les autoritats competents. 

* * * 
Diuen que es farà un concurs 

per a la construcció de fanals que 
s'han de col·locar en les Rambles 
Principal i Transversal, segons 
acord adoptat per la Comissió 
Mixta de l 'urbanització d'aquells 
passeigs. 

És menester que'ls concursants 
tinguen força acert en l'ornamen
tació d'aquests fanals, ja que es 
tracta d'afavorir el passeig princi
pal de la vila i convé no es vegin 
atemptats a l 'estètica. 

* * • 
Precisa que remarquem la neces

sitat de que s'il·lumini l'entrada de 
nostra vila per la part de l 'Estació 
del ferrocarril. 

A totes les poblacions de la ca
tegoria de Vilanova, i fins les de 
menys importància, s'hi veu una 
esplendidesa en els jardins o pas
seigs i sobretot en l'il·luminació. 

Com a advertiment i no com a 
censura, diem que la nostra entra
da és un xic descuidada. 

Si no fós l'edifici balaguerià que 
l i dóna un caire magestuós, es veu
ria desert i abandonat, sobretot al 
vespre en que no cremen altres 
fanals que els que hi han en els 
pòrtics del Museu, a despeses de 
aquella casa. 

(•No seria convenient que l'Ajun
tament se'n preocupés sériament i 
procurés donar a la nostra entrada 
altre aspecte més artíst ic del que 
té, i que desdiu molt de l'importàn
cia de nostra vila? 

* » * 

Demà, diumenge, s ' inaugurà a 
la Biblioteca-Museu Balaguer una 
exposició de teles de nostre com-
patrici N'Alexandre de Cabanyes, 
la qual podrà visitar-se durant 
quinze dies, a les hores que té 
senyalades aquella casa. 

Les teles són les següents : 
P A I S A T G E - 1 : Albar; 2 : Cas

tellet, visió; 3 : Castellet, el poble; 
4 : Castellet, atzavares; 5 : Prima
vera; 6 : Estiu; 7 : Tardor; 8 : Hi
vern; 9 : Pins a la posta; 10 : Pavó; 
1] : Ja rd í del Poeta. 
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MARINES DE V I L A N O V A — 
12 : Trajo de llevant; 13 : Varada a 
sol ponent; 14: L'hora roja;,15: Pal
meres a la platja; 16 : Mar d'argent; 
17 : Llevantada; 18 : A ple sol; 19 : 
Les xarxes. 

Agraïm l'invitació rebuda. 
^ ^ ^ 

Havem rebut la visita de nostre 
distingit amic reverend P. Carles 
Oliver, escolapi, qui ha vingut pera 
acomiadar-se per anar a residir, 
per disposició dels seus superiors 
de l'Ordre Calasància, a les Esco
les Pies d'Olot. 

Molt sentim l'absència de tan i l -
lustrat Pare escolapi, desitjant que 
l'estada a aquella ciutat l i siga ben 
plaenta, esperant que no tardarem 
en tornar-lo a tenir entre nosaltres, 
ja que en aquesta vila té bones 
amistats i deixebles apreciadíssims 
que l i serven els mateixos efectes 
que vint anys enrera. 

* * * 
En la darrera setmana del mes 

corrent, la Caixa de Pensions per a 
la Vellesa i d'Estalvis, Sucursal de 
Vilanova i Geltrú, ha rebut per 
imposicions d'estalvi la quantitat 
de Pessetes 15.707'25 i pagat per 
reintegres Pessetes 12.523, havent 
obert 5 llibretes noves. 

* • • 
La instrucció moral del doctor 

D. Ramon Baucells, dita al Redós 
espiritual del passat mes, versà 
sobre «Les obligacions del servei 
envers els seus amos», i continua
rà el mateix reverend sacerdot tan 
lluminoses ensenyances en el prò
xim Redós, que's farà on se acos
tuma, a l'església dels Josepets, el 
dijous vinent, de cinc a sis de la 
tarda, i serà amb exposició de 
S. D. M. 

* * * 
Els pròxims dies 2 i 3 de Setem 

bre. tindrà lloc a la platja un gran
diós festival popular que en la 
impossibilitat de detallar-lo en el 
present nombre, ho farem extensa
ment en el vinent. 

* * * 
Els Pomeils de Joventut d'aques

ta vila preparen grans actes reli
giosos i patriòtics per al pròxim 
dia 10 de Setembre, dels que en 
donarem compte oportunament. 

* * * 
El dia 31, reapareixerà l'antiga 

Costa de Ponent, portaveu dels 
nacionalistes d'aquesta vila. 

Imp. Social: Sanla Madrora,21: Vilanova i Gelirú 

ANTIAPOPLÉTICO 
M E I S T E R 

LA APOPLEGÍA ( P a r à l i s i s o feridura) 
CURADA O EVITADA CON E L 

A n t i a p o p l e t i c o d e l A b a t é J l i , M e i s t e r 
D E L M O N A S T E R I O D E H I R S A M 

El remedio inmunizador e infalible, el ÚNICO 
en el que se puede poner confianza ciega para 
evitar y curar la Apoplegía (Feridural, se debe 
a la valia de éste, en el mundo sabio médico y 
mas tarde, en el claustro, virtuoso fraile, abaté 

Jh. Meister. 
En efecto : Si algún antepasado vuestro ha su-

frido ya de Apoplegia, si notàis calambres, hor-
migueo en las manos y en los pies, disminución 
de la vista y tacto, decaimiento general, pérdida 

de la memòria con mucha propensión al sueno o vels pasar puntos luminosos por delante de 
los ojos, es que la Apoplegia os està acechando y si no queréis ser su víctima, tomad en-
seguida el Antiapoplético M E I S T E R . 

Es el único remedio que devolverà al paralítico el movimiento perdido en sus brazos o pier-
nas, especialmente dentro del primer aiio del alaque y a los primeros días, hace recobrar el ha-
bla clara y sonora a los balbucientes paralíticos que por el ataque se han visto privados de ella. 

Frasco grande 10 ptas. Frasco mediano 6 ptas. 
F O L L E T O D I V U L G A D O R D E L A A P O P L E G Í A G R A T I S 

Depósito general y venta: Farmàcia de los Ferrocarriles del Norle, calle de Vilanova, 1 
(frente Arco Triunfo).—Dr. Andreu : Pérez Martin y C.a. 

En Villanueva y Geltrú : F A R M À C I A F E R K E R Plaza Mercado, 2 

NO HI HA UN MELLOR 

LOS «MIGOS PREVISORE 
I®] 

Asociación Nacional Cooperativa de Crédito 
m 

S u b - d c l e g a c l ó n 

VltUNUEVA Y GEtTRÚ 

J o s é Gil Sanz 
Rambla Principal, 77 

PID1N PROSPEGTOS 

Domicilio social: Avenida Dr. Gadea, 16. — Alicante 
Copilol suscNto: 2SJS0.000 pessetes d íodo el mundo propielario 
Funciona con sugecion a las Leyes vigcnfes, obteniendo los beneficiós con
cedides por la Ley de 12 de Junio dc 1911 (Casas baratas) y su objeío es fo
mentar mejoras y defendcr la pequena propiedad urbana, proporcionando a sus 
asociados capitales para poder adquirir en brevc plazo una casa en propiedad. 

Presfamos anticipos al 2 por cienío de 
interès anual, concediendo 15 afíos 
como maximo para la amortización 

de los mismos. 
Cuenta en la actualidad con mas de 
12.000 asociados; distribuyendo los 

capitales trimestralmente. 

Olicinas a Barcelona: 

Paseo de Gracia 
núm, 9 9 

(Entresuelo) 

• 

D E L E G A C I Ó N 


